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  الواقعية في غزليات راحت إندوري
�)*(��������������د. �

       
  ملخص :

 –يعد راحت إندوري واحدًا من الأصوات الشعرية الرائدة، وقد كان لشعره الغزلي 
دور فعال في تصوير الواقع الهندي، والمتأمل في تلك الغزليات  –بالإضافة إلى أشعار أخرى 

ابط الخاص بين مفهومه للشعر والمفهوم الواقعي. يدرك على نحو واضح وصريح ذلك التر 
وقد أدى إيمانه بفكرة عرض قضايا الواقع إلى تكوين تصورات خاصة ترتبط بفكرة التجربة 
الحياتية، فهو يرى أن مدلولها تحت تأثير المفهوم الرومانسي لا ينحصر في حدود التجربة 

أن هناك تقنيات إبداعية في شعره العاطفية وحدها، والقارئ لغزليات راحت إندورى يدرك 
تجاوبت مع تشكيل الرؤية الموضوعية المحايدة، لذا جاء موضوع البحث بعنوان" الواقعية في 
غزليات راحت إندورى" وقد اشتمل البحث على ملخص باللغة العربية، والإنجليزية، والأردية، 

هندي راحت إندوري وتعليمه بالإضافة إلى مقدمة وفصلين تناول الفصل الأول حياة الشاعر ال
وإنتاجه الأدبي والجوائز التي حصل عليها، كما تناول موجز عن الواقعية في الأدب الأري، 
أما الفصل الثاني فكان بعنوان " الواقعية في غزليات راحت إندوري" وقد اشتمل على عرض 

تعليق، ثم انتهي العديد من الغزليات التي تناولت في مضمونها قضايا الواقع مع الشرح وال
  البحث بأهم النتائج التي توصلت إليها ثم خاتمة وثبت بأهم المصادر والمراجع.  

Abstract: 

In today's new Ghazal, Rahat Endori's poetry is a beautiful expression of 
the unique style that the tradition of ghazal is a strong tradition of Indian 
civilization - from the beginning of Urdu ghazal to Faiz Ahmad Faiz and 
Foraq Impressions are gained in a fluid, global, diffused way. Special words, 

                                                           
*
 .طنطاجامعة  -الآدابكلية   - قسم اللغات الشرقية وآدابها –اللغة الأردية والأدب الحديث مدرس  - 
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metaphors and metaphors are used by the important poets in their new 
imaginations and new experiences. 

Rahat Endori as a poet and a person are both different personalities. 
Because Rahat Endori's poetry is the most popular in this era and the name of 
the poet who made poetry the center of his attention is Rahat Endori. Now in 
this article, while describing his poetic abilities, his personality is also 
highlighted.  

This article has some critical pages on Rahat's poetry and also discusses 
his personality. 

the research consist of the summary of research in Arabic, English, Urdu, 
and an introduction in addition to Two chapters of discussion: 

In the first chapter, Rahat Endori's life, education, his literary and prizes 
obtained, and a summary of realism in Urdu literature. 

 The second chapter deals with the collective issues such as the realism of 
Rahat Endori's ghazals  as well as the collective conflict and the realism of 
life - and then concludes the discussion with the results of the discussion and 
the final conclusion. I have also mentioned sources and references. 
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